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صادرات ال پی جی روسیه به چین دو برابر شد 
بررســی آمار منابع صنعتی و تحلیل رویترز 
نشان داد روسیه صادرات ریلی ال پی جی یا 
گاز نفتی مایع شده به چین را در سال ۲۰۲۲ 
در راستای تلاش برای متنوع کردن فروش 
صادرات انرژی خود بیش از دو برابر افزایش 

داد.   
معامله گران می گویند علت عمده افزایش صادرات 
ال پی جی روسیه به چین، افزایش تحویل از سوی شرکت 

نفت ایرکوتسک پس از راه اندازی کارخانه فرآوری گاز اوست کوت در شرق سیبری بوده است.
طبق آمار، صادرات به چین در مقایســه با ۶۲ هزار و ۶۰۰ تن در سال ۲۰۲۱، به ۱۴۷ هزار و 

۱۰۰تن در سال ۲۰۲۲ افزایش یافت.
ال پی جی یا پروپان و بوتان، بیشــتر به عنوان سوخت برای خودروها، گرمایش و تولید مواد 
شیمیایی دیگر استفاده می شود. تقریبا همه صادرات ال پی جی روسیه به چین از طریق ریلی 
انجام می شود. سایر صادرکنندگان بزرگ ال پی جی مانند گازپروم، روسنفت، لوک اویل، تات 
نفت و سیبور عرضه خود را از اوکراین و اروپا در سال میلادی گذشته به سمت شرق تغییر دادند

این افزایش همچنین در حالی روی داد که تجارت با چین در سال ۲۰۲۱ در بحبوحه پاندمی 
کووید کاهش پیدا کرده بود. معامله گران می گویند صادرات ال پی جی از روسیه به چین در حال 

حاضر به دلیل موانع زیرساخت مانند محدودیت ظرفیت ریلی، با محدودیت روبه روست.

رکورد واردات جهانی ال ان جی شکسته شد
حجم واردات جهانــی گاز طبیعی مایع یا 
ال ان جی در سال میلادی گذشته تحت تاثیر 
تلاش اروپا برای استفاده از منابع جایگزین 
گاز روســیه، به رکورد بالای جدیدی صعود 

کرد. 
واردات جهانی گاز طبیعی مایع سال میلادی گذشته 
که اروپا تلاش کرد به جای استفاده از گاز روسیه که از 
طریق خط لوله وارد می شود، منابع دیگری را پیدا کند و 

همچنین تقاضای بالای آسیا برای خرید، به رکورد ۴۰۹ میلیون تن رسید.
طبق آمار رفینیتیو آیکان، واردات جهانی ۴۰۹ میلیون تن ال ان جی در سال ۲۰۲۲ بالاتر از آمار 

واردات ۳۸۶.۵ میلیون تن در سال ۲۰۲۱ بود.
شــرکت تحلیل اطلاعات کالای کپلر میــزان واردات جهانی ال ان جی در ســال ۲۰۲۲ را 
۴۰۰.۵میلیون تن تخمین زد که در مقایسه با ۳۷۹.۶ میلیون تن در سال ۲۰۲۱ افزایش داشته 

است.
اگرچه آسیا مقصد اصلی واردات ال ان جی در سالهای پیش بوده است اما اروپا که در تلاش برای 
یافتن منابع جایگزین واردات گاز روسیه از خط لوله بود، به عنوان بازار بزرگ گاز طبیعی مایع ظاهر 
شد. برآورد می شود اروپا حدود یک چهارم از کل ال ان جی که سال گذشته معامله شد را وارد کرده 
و در رقابت با آسیا برنده شده است زیرا قیمت پایه بازار گاز اروپایی پس از آغاز کاهش عرضه گاز 

از سوی روسیه به اکثر مشتریانش در غرب، به شدت افزایش پیدا کرد.
طبق آمار رفینیتیو که توسط روزنامه فایننشیال تایمز گزارش شده است، در سال ۲۰۲۲ واردات 
ال ان جی به اتحادیه اروپا به رکورد ۱۰۱ میلیون تن رسید که ۵۸ درصد افزایش در مقایسه با 
سال ۲۰۲۱ داشت. اتحادیه اروپا مجموعا ۲۴ درصد از کل ال ان جی که سال گذشته تجارت شد 

را وارد کرده است.
تقاضای ضعیف در آسیا بخصوص در چین که شاهد کاهش کم سابقه مصرف گاز در بحبوحه 
کندی رشد اقتصادی بود و عدم توانایی مالی کشورهای جنوب و جنوب شرقی آسیا برای خرید 

محموله های تک گران ال ان جی کمک کرد اروپا ال ان جی بیشتری وارد کند.
شرکت مشاوره تایمرا انرژی در لندن در گزارشی نوشت: تقاضای اروپا برای ال ان جی که اکنون 
۵۰ میلیون تن در سال اضافه شده است، شوکه تقاضای به بازار جهانی ال ان جی وارد کرد که 
پیش از این هم با محدودیت عرضه روبرو بود. نقش اروپا در بازار ال ان جی از یک مصرف کننده 

منعطف تغییر کرد و به یک رقیب تهاجمی تبدیل شد.
با وجود کاهش اخیر قیمت پایه گاز بازار اروپایی و پایین رفتن آن نسبت به قیمت پایه بازار 
شمال آسیا، اروپا همچنین عمده صادرات ال ان جی آمریکا را جذب می کند زیرا تقاضا در آسیا 

همچنان ضعیف است.

فرماندار تربت جام عنوان کرد؛
وضعیت گاز تربت جام نزدیک به شرایط بحرانی

فرماندار تربت جام به وضعیت بحرانی افت 
شدید گاز در شهرستان اشاره کرد و گفت: با 
توجه به این شرایط تمام دستگاه های اجرایی 

و خدمات رسان در آماده کامل قرار دارند. 
حســین جمشــیدی اظهار کرد: یکی از مهم ترین 
مشکلات و زیر ساخت های شهرستان تربت جام زیر 
ساخت تأمین گاز است که تمام تأمین گاز این شهرستان 
یک خط ۱۰ اینچ اســت که از خــط مرکزی و اصلی 

فریمان گرفته می شود که این خط ۱۰ اینچ تکافوی مصرف مردم را در پیک مصرف نخواهد 
داشت لذا تربت جام بحرانی ترین شهرستان استان به لحاظ نبود زیر ساخت خط انتقال گاز است. 

که ما در حال پی گیری برطرف کردن این مشکل هستیم.
فرماندار تربت جام با اشاره به وضعیت بحرانی افت شدید گاز تاکید کرد: شرایط گاز این شهرستان 

به مرحله بحرانی رسیده و دستگاه های اجرایی و خدمات رسان در آماده باش کامل قرار دارند.
وی ادامه داد: مصرف های زیاد گاز در شهرستان مانند استخرها، سالن های ورزشی، کلیه صنوف 
غیر اضطرار قطع شده و تعطیل هستند و در صورت عدم همکاری و همراهی مردم قطعی گاز 

حتمی است.
جمشیدی از مردم تربت جام درخواست کرد: مصرف گاز را مدیریت و صرفه جویی کنند و در 
منزل مسکونی یک بخاری روشن کنند و هر منزل با یک بخاری گرم شود و به پویش هر منزل 

یک بخاری بپیوندند تا با قطع گاز منازل مواجه نشویم.
در ادامه سعید بهشتیان، رئیس اداره گاز تربت جام اظهار کرد: با توجه به برودت هوا و افزایش 

بی رویه مصارف خانگی شرایط مصرف گاز در این شهرستان به مرحله بحرانی رسیده است.
رئیس اداره گاز تربت جام افزود: از مردم تربت جام درخواست می کنیم حداکثر صرفه جویی را 

در مصرف گاز داشته باشند و به پویش هر منزل یک بخاری بپیوندند.
 

 ذخیره ۹۵ درصدی آب باران
 با اجرای طرح سطوح آبگیر 

سطوح آبگیر باران، در مناطق شهر ۹۵ درصد و در مناطق کوهستانی ۶۰تا 
۷۰ درصــد بارش ها را در مخازن خود ذخیــره می کند. عضو هیئت علمی 
پژوهشکده آبخیزداری می گوید: فقط مقدار اندکی از طرح های سطوح آبگیر 

باران در کشور اجرایی شده است.
بر اساس ماده ۲۷ قانون افزایش بهره وری، باید ۳۰ درصد بارش های جوی پیش از تبخیر، از 

طریق طرح های سطوح آبگیرِ باران، ذخیره شود.
یکی از روش های استحصال و ذخیره سازی آب باران و برف، جمع آوری آن ها از طریق سطوح 
آبگیر باران است. اما درصد زیادی از بارش ها در کشور به دلیل استفاده نکردن از این روش تبخیر 
می شود. این شیوه در برخی از مناطق کشور اجرا شده است. یکی از این مناطق دامنه جنوبی کوه 

البرز در شمال غرب تهران روستای وردیج است.
آقای شریفی عضو هیئت علمی پژوهشکده آبخیزداری و حفاظت خاک با اشاره به تقسیم بندی 
سطوح آبگیر در کشور برسه قسمت خرد، متوسط و بزرگ گفت: عمده سطوح آبگیر از سازه های 

خاکی، بتنی و سازه سنگ سیمانی ساخته شده اند.
کوچکترین سطوح آبگیر باران، گلدان یار است که ظرفیت گنجایش ۱۷ لیتر آب را دارد. در 

قسمت انتهای گلدان یار، فتیله ای نصب شده که آب باران را به مرو به درخت می رساند.
آقای علیوردلو عضو هیئت علمی پژوهشکده آبخیزداری و حفاظت خاک نیز درباره نقش و 
اهمیت استحصال آب باران گفت: اجرای طرح سطوح آبگیر، پوشش گیاهی دامنه کوهستان ها را 
تقویت می کند. همچنین پوشش گیاهی از روان آب جلوگیری کرده و در پایین دست دیگر شاهد 

سیلاب نخواهیم بود و مهمتر اینکه از فرسایش خاک نیز جلوگیری می کند.
سطوح آبگیر باران در مناطق شهر ۹۵ درصد و در مناطق کوهستانی ۶۰ تا ۷۰ درصد بارش ها 

را در مخازن خود ذخیره می کند.
قانون توسعه و بهینه سازی آب شرب شهری و روستایی مصوب شهریور ۱۳۹۶ بر لزوم استفاده 

از تجهیزات جمع آوری آب باران از پشت بام و یا محوطه ساختمان ها تاکید کرده است.
آقای گرشاسبی عضو هیئت علمی پژوهشکده آبخیزداری و حفاظت خاک نیز درباره اهمیت 
سطح ابگیر گفت: قسمتی از آب فضای سبز شهری را با اجرای طرح سطوح آبگیر و جمع آوری 

آب باران و برف می توان تامین کرد.
مــاده ۲۷ قانون افزایش بهره وری در بخش کشــاورزی و منابع طبیعی، دولت را مکلف به 
اســتحصال آب های ســطحی و باران کرده است.قدیمی ترین ســطوح آبگیر آب کشور در 
انجیرستان های استهبان و در استان های فارس و لرستان قرار دارد.با اجرای سطح آبگیر باران در 

همه آبخیز کشور ۳۰ درصد از تبخیر بارش ها جلوگیریی می شود. 

وزیر نفت با اشاره به قطع گاز بعضی از استان های 
ترکمنســتان در بخش خانگی تأکید کرد: از روز 
پنجشنبه )۲۲ دی ماه( ســوآپ گاز ترکمنستان 
به صورت کامل قطع شده است، اما با تغییرهایی 
در خطوط انتقال گاز و استفاده حداکثری از ظرفیت 
تولید در جنوب تا این لحظه توانسته ایم استمرار در 

گازرسانی کشور را حفظ کنیم.
جواد اوجی ظهر روز )جمعه ۲۳ دی ماه( در حاشــیه بازدید از 
مرکز دیسپچینگ شرکت ملی گاز ایران در جمع خبرنگاران 
با بیان اینکه هم اکنون در بیش از ۲۰ استان کشور دمای هوا 
به منفی ۱۰ درجه رسیده است، گفت: تلاش می کنیم پایداری 
گازرسانی در کشور را به ویژه در استان های شمال شرقی و غربی 

حفظ کنیم؛ البته در بعضی از نواحی کشور با افت فشار روبه رو 
بوده ایــم. وی با تأکید بر اینکه حتی یک درجه کاهش دما در 
منازل و ادارات کشور می تواند در کاهش مصرف گاز در کشور 
مؤثر باشد، اظهار کرد: طی روزهای اخیر با توجه به حساسیت 
موجود دفتر ریاست جمهوری، دفتر معاون اول رئیس جمهوری 
و وزارت کشــور، استانداران و دستگاه های ذی ربط به صورت 
شبانه روزی از کمیت و کیفیت اســتمرار گازرسانی در کشور 

گزارش دریافت کرده اند.
وزیر نفت با بیان اینکه امروزه عمده سیستم گرمایشی در منازل 
مسکونی با استفاده از گاز کار می کنند، تصریح کرد: از مردم عزیز 
تقاضا داریم با رعایت دمای بهینــه )۱۸ تا ۲۱ درجه( به ما در 
پایداری گازرسانی کمک کنند؛ از سوی دیگر از شامگاه پنجشنبه 

در بخش سوآپ گاز ترکمنستان شاهد افت شدید گاز بوده ایم.
اوجی با اشــاره به قطع گاز بعضی از استان های ترکمنستان 
در بخــش خانگی تأکید کرد: از روز پنحشــنبه واردات گاز از 
ترکمنستان به صورت کامل قطع شده است، اما با تغییرهاتی که 
همکارانم در خطوط انتقال گاز اعمال کرده اند و استفاده از حداکثر 
ظرفیت تولید در جنوب کشور تا این لحظه توانسته اند استمرار در 

گازرسانی کشور را حفظ کنند.
وی با اشــاره به نگرانی خود از افت فشار گاز در استان های 
خراسان شمالی، خراسان رضوی، خراسان جنوب، گلستان و 
سمنان، یادآور شد: در صورت همکاری مردم شریف کشور و نیز 
به توجه به اقدام ها و تدابیر اندیشیده شده ان شاءالله بتوانیم این 

روزهای سرد را سپری کنیم.

وزیر نفت:

گازرسانی در سراسر کشور استمرار دارد
اخبار کوتاه 

مدیرعامل پتروشیمی اروند از آغاز عملیات اجرایی ساخت واحد توسعه ای ۳۰۰ هزار 
تنی SPVC این شرکت در اوایل سال ۱۴۰۲ خبر داد و گفت: بهره برداری از آن ظرفیت 

۷۰۰ هزار تنی پی وی سی به یک میلیون تن می رسد.
محمدرضا کریمی روز )چهارشنبه، ۲۱ دی ماه( در نشست خبری که در حاشیه نهمین نمایشگاه بین المللی 
کیف و کفش، چرم و صنایع وابسته برگزار شد، اظهار کرد: پتروشیمی اروند ۴۵ درصد سهم بازار پی وی سی 
 SPVC را در اختیار دارد و خوراک  ۵۵درصد بقیه نیز از سوی این شرکت تأمین می شود بنابراین محصول

و EPVC وابسته به اروند است.
وی با اشاره به اینکه ۱۰ انجمن در زمینه پی وی سی، محصولات این شرکت را استفاده می کنند، ادامه داد: 
تولید این شرکت در ۹ ماه امسال ۱۲ درصد نسبت به مدت مشابه پارسال افزایش داشته است که امیدواریم در 

پایان امسال افزایشی خیره کننده داشته باشد.
به گفته مدیرعامل شرکت پتروشیمی اروند، واحد SPVC با ۱۱۰ درصد ظرفیت اسمی به طور مستمر و واحد 
EPVC هم بالای ۹۵ درصد ظرفیت اسمی در ۲ ماه گذشته تولید داشته اند که رکوردی بی سابقه  بوده است.
کریمی با اشاره به اینکه پتروشیمی اروند نگاهی ویژه  به ساخت داخل دارد، بیان کرد: توسعه صنایع پایین دست 

به نفع ما و کشور است زیرا افرون بر اشتغالزایی مانع خام فروشی می شود.
وی با بیان اینکه فروش SPVC در ۹ ماه امســال ۲۱ درصد و EPVC نیز ۱۰ درصد نسبت به مدت 
مشابه پارسال به داخل افزایش یافته است، اظهار کرد: این موضوع نشان دهنده این است که صادرات این 
شرکت کاهش یافته و به داخل عرضه شده است به طوری که در ۹ ماه امسال هیچ محصول EPVC صادر 

نکرده ایم که این موضوع سبب شده است صنایع پایین دستی کشور بازار منطقه را در دست گیرند.
مدیرعامل شرکت پتروشیمی اروند تأکید کرد: پتروشیمی اروند با فروش ۲۵ درصد محصولات به صورت 

اعتباری و اعتبارات اسنادی که مصوبه شرکت ملی صنایع پتروشیمی است، موافق است.
کریمی مدیرعامل پتروشیمی با اشاره به اینکه خوراک در دسترس سبب توسعه صنایع پایین دستی در کشور 
می شود، گفت: اروند ساخت یک واحد ۳۰۰ هزار تنی SPVC را در برنامه دارد که عملیات اجرایی آن در 
 اوایل ســال ۱۴۰۲ آغاز می شود که با بهره برداری از آن ظرفیت ۷۰۰ هزار تنی PVC به یک میلیون تن

 می رسد.
وی تصریح کرد: این شرکت هدف گذاری کرده است که تا سال ۱۴۰۳ جزو صنایع سبز کشور شود.مدیرعامل 
شرکت پتروشیمی اروند افزود: هم اکنون ۸۵ درصد محصولات شیمیایی و کاتالیست پتروشیمی اروند داخلی 
است.کریمی با بیان اینکه سود این شرکت در ۹ ماه امسال نسبت به پارسال افزایش داشته است، ادامه داد: 

پیش بینی می شود سود این شرکت در پایان سال ۱۰ تا ۱۵ درصد افزایش یابد.

 وزیر نیرو با تأکید بر اینکه دولت تلاش می کند برای همه استان های واقع در فلات مرکزی از دریا 
آب تأمین کند، افزود: یزد، کرمان و اصفهان مقصد اصلی فاز دوم انتقال آب خلیج فارس هستند. 
علی اکبر محرابیان در گفت و گویی تلویزیونی با اشاره به طرح های مهم آب و برق در استان یزد گفت: صبح 

دیروز با حضور رئیس جمهور ۱۱ پروژه صنعت برق و پنج پروژه صنعت آب در استان یزد به بهره برداری رسید.
وی افزود: ۱۱ پروژه صنعت برق شامل »پست ۶۳ به ۲۰ کیلوولت مزرعه کلانتر در شهرستان میبد«، »پست 
۶۳ به ۲۰ کیلوولت رستاق در شهرستان اشکذر«، »پست ۶۳ به ۲۰ کیلوولت یزدمهر در شهرستان مهریز«، 
»فاز نخست پست ۲۳۰ به ۶۳ کیلوولت ساغند در شهرستان اردکان«، »پست ۱۳۲ به ۲۰ کیلوولت شهرستان 
بهاباد«، »پست ۶۳ به ۲۰ کیلوولت اشنیز«، »توسعه دو بی ۶۳ کیلوولت در پست میبد«، »خط ۲۳۰ کیلوولت 
تغذیه پست ساغند«، »توسعه دو بی ۶۳ کیلوولت در پست مهریز«، »توسعه دو بی ۶۳ خط در پست ۶۳ صدوق« 
و »خازن گذاری ایستگاه های خضرآباد و چرخاب و ساخت بی های سیار خطوط و پست های شهرستان یزد« 
است.محرابیان ادامه داد: در حوزه آب نیز پنج پروژه  به بهره برداری رسید که از جمله آن ها خط انتقال آب شرب 

استان یزد از منابع صنعت«، »بهره برداری از فاز اول بازچرخانی پساب شهر یزد به منابع آب زیرزمینی« بود.
وی با اشــاره به افتتاح دو باب مخزن ۲۰ هزار مترمکعبی در استان یزد اضافه کرد: این دو مخزن می توانند 
پایداری آب شرب شهر یزد را به مدت ۷ ساعت تضمین کنند.وزیر نیرو در ادامه اضافه کرد: طرح بسیار مهم 
فاضلاب شهر میبد نیز امروز به بهره برداری رسید که خط جریان اول و دوم این تصفیه خانه با ظرفیت ۱۴ هزار 
مترمکعب در شبانه روز فعال خواهد شد.وی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به آغاز عملیات اجرایی خط 
دوم انتقال آب از خلیج فارس به استان های مرکزی گفت: صبح امروز همچنین عملیات اجرایی خط دوم انتقال 
آب دریا به استان های یزد، کرمان و اصفهان آغاز شد.وی همچنین با اشاره به خط اول انتقال آب خلیج فارس به 
استان های مرکزی افزود: در فلات مرکزی پیشتر خط اول انتقال آب به بهره برداری رسیده بود که البته امیدواریم 
با آغاز بکار دومین تصفیه خانه این خط، میزان آب انتقالی نیز افزایش یابد.وزیر نیرو همچنین با تأکید بر اینکه برای 
انتقال آب از خلیج فارس به صنایع استان اصفهان نیز یک خط دیگر در نظر گرفته شده است، تصریح کرد: برای 
اینکه استفاده صنایع استان اصفهان از آب دریا سریعتر انجام شود، در گام اول از خط دوم انتقال آب به این استان 
نیز آب انتقال داده می شود و به مرور با تکمیل خط سوم نیاز آبی این استان از خط سوم تأمین خواهد شد.محرابیان 
در ادامه با اشاره به آغاز عملیات اجرایی خط انتقال آب دریای عمان به استان سیستان و بلوچستان نیز گفت: در 
استان سیستان و بلوچستان پروژه انتقال آب ۸ درصد پیشرفت داشته است و عملیات اجرای آن به سرعت ادامه 
دارد.  وی در پایان تصریح کرد: تلاش دولت این است که همه استان های واقع در فلات مرکزی کشور بتوانند 

در آینده نزدیک برای مصارف صنعتی و عمومی از آب تصفیه شده دریا بهره مند شوند.

وزیر نیرو: افزایش 300 هزارتنی ظرفیت 
 تمامی استان های فلات مرکزیپی وی سی کشور

 از آب دریا بهره مند می شوند

 در حالی که ناظران می گویند محمد شیاع السودانی نخست وزیر عراق روز پنجشنبه با 
محوریت موضوع سرمایه گذاری در حوزه انرژی و از جمله یادداشت تفاهم توسعه برقی 
عراق به آلمان سفر کرده است، وزیر برق عراق می گوید کشورش در تلاش است تا 

توافقی با ایران برای تضمین ثبات تامین برق امضا کند. 
السودانی روز پنجشنبه عازم برلین، پایتخت آلمان شد؛ سفری با محوریت سرمایه گذاری در حوزه انرژی و 
به گفته برخی ناظران، برای امضای یادداشت تفاهمی با شرکت »زیمنس« به منظور توسعه زیرساخت های 

برق عراق.
السودانی پیش از سفر به آلمان گفته بود که محورهای متعددی اعم از بازگشت پناهندگان عراقی، جستجوی 
راه حل های بحران جنگ روسیه و اوکراین و ادامه مبارزه با داعش را در دستور کار دارد اما یک محور دیگر 
را خیلی پررنگ تر از سایر دستورکارها در گفت و گو با نشریه »بیلد« آلمان تشریح کرد و گفت: در این سفر با 
مقام های آلمانی خیلی بیشتر از یک ایده و طرح را در ارتباط با سرمایه گذاری در بخش گاز و تقویت حضور 

شرکت های سرمایه گذاری آلمانی در عراق، مورد بحث قرار خواهیم داد.
وی ادامه داد: این موضوع را پیش تر، دولت عراق از طریق مشاوران خود با سفارت آلمان در بغداد به بحث 
گذاشته است به ویژه اینکه شرکت زیمنس در عرصه برق، فعال است و اینها، )برق و سرمایه گذاری گاز و 
نفت( اولویت ما در سفر به آلمان خواهد بود.وزیر برق عراق: به دنبال توافقنامه تضمین کننده ثبات گاز وارداتی 
از ایران هستیم. از بغداد اما، »زیاد علی فاضل« وزیر برق عراق همزمان با سفر السودانی برای امضای یادداشت 
تفاهم همکاری با آلمانی ها به خصوص شرکت زیمنس، می گوید که دولتش اقداماتی را برای تضمین ثبات 
انرژی )گاز تزریقی از ایران به نیروگاه های تولید برق عراق( آغاز کرده و تلاش می کند توافقنامه ای را با ایران 

در این زمینه به امضا برساند.
فاضل می گوید: بعضی نیروگاه های عراق بر میزان گاز وارداتی از ایران با میانگین تولید برق )۷۰۰۰-۶۰۰۰( 
مگاواتی تکیه دارند و عراق در فصل زمستان از کمبود گاز ایران متاثر می شود؛ بنابراین دچار نوسان در تامین 

برق می شود.وزیر برق عراق اضافه می کند: طرف عراقی تمام مبالغ ویژه واردات گاز ایران را پرداخته است.
وی همچنین از ســفر خود به ایران برای دیدار با مقام های ذیربط جمهوری اســلامی ایران و امضای 
توافقنامه ای گفت که میزان گاز عرضه شده به عراق را با مقادیر ثابت تضمین می کند تا از نوسانات در انرژی 
تولید شده برای تابستان آینده، جلوگیری شود.وی تاکید می کند: نیروگاه هایی مهم در بغداد داریم که میزان 

تولید آنها به ۴ هزار و ۵۰۰ مگاوات می رسد و کاملًا به گاز وابسته است.
مقام عراقی می افزاید: عراق به دنبال امضای توافقنامه شفافی است که حقوق دو طرف را تضمین کند و ثباتی 

را در جریان مقادیر گاز و تامین برق، ایجاد کند.

 وزیر برق عراق: برای امضای توافق
 با ایران تلاش می کنیم

ادامه از صفحه یک
دلایل مختلفی از جمله قاچاق ســوخت به دلیل 
اختلاف بالای قیمت سوخت با کشورهای همسایه، 
رعایت نکردن مصرف بهینه و عادی شدن مصرف، 
اطلاع رسانی نامناســب درباره تولید فرآورده، ارزش 
واقعی تولید فرآورده و لزوم مصرف بهینه آن، از جمله 
دلایل ایــن افزایش خیره کننده مصرف فرآورده در 

کشور است.
در کلانشهرهای ما با ساختمان های طولانی که 
امکان تخلیه و گردش مناسب هوا در آنها از بین رفته 
یا بسیار ضعیف شده است، انتشار کمترین آلایندة 
زیست محیطی می تواند خطرناک باشد، بنابراین 
کاهش حجم انتشار از طریق کاهش حجم شدآمد 
شــهری به کمک حمل و نقل عمومی از یک سو 
و جایگزینی سوخت فسیلی با انرژی برق، بسیار حائز 
اهمیت و کارساز است. اما در کنار این مساله، رویکرد 
نوسازی ناوگان، بسیار اهمیت دارد، چرا که یک خودرو 
به اصطلاح پاک اما فرسوده با بیش از ۱۰ سال سن، 
نســبت به یک خودروی با استاندارد یورو ۵ )البته با 
سوختگیری با سوخت یورو ۵( انتشار آلایندگی اکسید 

نیتروژن آن ۱۵ برابر است.
بنابراین رویکرد »عدم تــردد خودروهای با عمر 
بالا« و »نوسازی ناوگان« اقتصادی تر از روش های 
ذکر شده در قبل است. حاکمیت باید نه به صورت 
دستوری، بلکه با حمایت از طریق پرداخت وام های 
کم بهره به دارندگان تاکسی، یا افزایش حمایت مالی 

از گسترش اتوبوس و مترو در حمل و نقل عمومی، 
گام جدی در بهبود کیفیت هوا بردارد.

سال گذشته در همراهی تمامی ذینفعان از جمله 
نماینــدگان وزارت نفــت، محیط زیســت، مراکز 
دانشگاهی، صنعت خودرو و غیره، جلسات متعددی 
برگزار شد و با در نظر گرفتن جمیع جهات، استاندارد 
ملی »فرآورده های نفتی)بنزین یورو۵(ویژگی ها« 
تدوین و ابلاغ گردید. اما اگر از منظر تامین سوخت 
با این ویژگی ها بخواهیم اظهار نظر کنیم، کار کمی 
مشکل است و شرکت ملی پالایش و پخش، مسلما 
دغدغه ها، چالش ها و مشکلات خود را می توانند بیان 

کنند.
نقص کیفیت بنزین تولیدی کشور و انتظار برای 
تدوین اســتاندارد ملی یورو ۵، موضوعی است که 
رئیس سازمان ملی استاندارد کشور نیز به آن اذعان 
دارد. در شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران، یورو ۴ و یورو ۵، استانداردهای اتحادیه 
اروپا هستند که مطابق با شرایط اروپا تدوین شده اند. 
سازمان ملی استاندارد، استانداردهایی را تحت عنوان 
isiri برای کشور تدوین می کند، زیرا در بخش هایی 
ممکن است با توجه به شرایط آب و هوایی که میان 

ایران و اروپا تفاوت دارد، تغییراتی لازم باشد.
بسیاری از دارندگان خودرو و تعمیرکاران نیز عقیده 
دارند که علت عمده خرابی هــای موتور خودروها، 
نامناســب بودن کیفیت بنزین اســت. این مسئله 
وقتی نمود بیشتری پیدا می کند که بنزین ایرانی در 

خودروهای وارداتی اســتفاده می شود. دلیل آن هم 
این است که ســاختار موتور خودروهای وارداتی با 
عدد اکتان بنزین ایرانی همخوانی ندارد و با احتراق 
زودهنگام، موجب آســیب به پیستون این خودروها 

می شود.
ترکیبات آروماتیک و بنزن موجود در بنزین برای 
سلامت انسان بسیار مضر است و هنگام سوختن 
همراه بنزین، سبب ایجاد مشکلات تنفسی در مردم 
می شود. گوگرد نیز هنگام سوختن به سولفوردی اکسید 
تبدیل می شود که با افزایش غلظت این گاز در محیط 
تنگ شــدن راه های تنفسی، سرفه شدید، سوزش 
چشــم و مجاری تنفسی، کاهش کارایی تنفسی و 
تنگی نفس ایجاد می شود که می تواند موجب ابتلاء 
به عوارض قلبی و عروقی شود. اکسیدهای گوگرد در 
واکنش به رطوبت هوا به دلیل ایجاد ترکیبات اسیدی، 
در محیط های مختلف ایجاد خوردگی و مشکلات 

زیادی ایجاد می کنند.
به منظور کاهش آلاینده های موجود در هوا ناشی 
از سوختن گوگرد موجود در گازوئیل، منطق حکم 
می کند که در محل تولید، گوگرد از محصول تولیدی 
حذف شود تا خودروها هوای شهرها را آلوده نکنند 
ولی به نظر می رسد وزارت نفت در حال حاضر امکان 
تأمین تجهیزات سولفورزدایی را ندارد. به همین دلیل 
هم از تدوین استاندارد طفره می رود تا از ترک فعل 
مترتب بــر آن خودداری کند و طبیعتاً این وضعیت 
تشدیدکننده معضل زیست محیطی کنونی خواهد بود.

 کدام یورو؟

مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران با 
اشاره به شرایط جوی حاکم بر کشور 
که منجر به افزایش شدید مصرف گاز 
شده است، گفت: مجموع مصرف گاز 
روز پنجشنبه، ۲۲ دی ماه در بخش های 
تجاری و خانگی به حدود ۷۰۰ میلیون 
متر مکعب رسیده است که نسبت به 
مدت مشابه پارســال افزایش ۱۵۰ 
میلیون مترمکعبی )۲۷ درصد رشد( را 

شاهد هستیم. 
مجید چگنی اظهار کرد: با ورود سامانه هوای سرد به کشور ما شاهد افت دما 
و سرمای فراگیر در بیشتر نقاط هستیم، به طوری که در استان های شمال غربی 
و شرقی دمای هوا تا منفی ۲۸ درجه سانتیگراد رسیده، این از حیث فراگیری و 

ماندگاری سرما در ۱۰ سال گذشته بی سابقه بوده است.
وی با بیان این که به تبع کاهش دما افزایش شدید مصرف گاز در بخش های 
خانگی و تجاری را شاهد هستیم، تصریح کرد: امروز حدود ۷۰۰ میلیون مترمکعب 
در بخش های خانگی و تجاری مصرف شده که در مقایسه با دوره مشابه پارسال 
در این بازه زمانی بیش از ۱۵۰ میلیون متر مکعب افزایش را نشان می دهد که 

معادل تولید ۶ فاز پارس جنوبی است.

مدیرعامل شــرکت ملی گاز ایران با بیان این 
که خوشبختانه شــاهد افت فشار و قطعی گاز 
در کشــور نبودیم و همکاران ما در جای جای 
کشور آماده باش کامل هستند، افزود: با توجه به 
ماندگاری برودت هوا شرایط سخت تر و مصرف 
گاز افزایش می یابد، از این رو پیش بینی های و 

تمهیدهای لازم در این باره انجام شده است.
به گفته چگنی، با تلاش شبانه روزی کارکنان 
صنعت گاز فرآیند گازرسانی در حال انجام است و 
مردم عزیز هم هیچ دغدغه ای برای گرم کردن 
منازل خود نداشته باشند. براساس گزارش شرکت ملی گاز، وی با تأکید بر رعایت 
دستورعمل های صادره از سوی شــرکت ملی گاز ایران درباره رعایت الگوی 
مصرف، اظهار کرد: از هم وطنان و مشترکان عزیز خواهشمندیم که در استفاده از 
این نعمت الهی مصرف بهینه را به جد داشته باشند و شرکت ملی گاز ایران را در 
رساندن گاز پایدار به اقصی نقاط کشور به ویژه روستاهایی که در محاصره برف 
هستند یاری رسانند. معاون وزیر نفت در امور گاز در پایان با اشاره پایش دمای 
اداره هــا، گفت: از ابتدای این طرح تاکنون بیش از ۱۳۱ هزار مورد پایش دمای 
اداره ها انجام شده که از این تعداد ۱۳ هزار مورد اخطار دریافت کرده اند و جریان 

گاز حدود ۲ هزار اداره نیز قطع شده است.

مجلس نمایندگان آمریکا به اتفاق آرا 
ممنوعیت صادرات  برای  را  لایحه ای 
از ذخایر نفت  نفت برداشت شــده 
اســتراتژیک به چین را تصویب کرد 
اما این لایحه با آینده مبهمی در سنای 

آمریکا رو به رو خواهد بود. 
این لایحه با ۳۳۱ رای موافق در برابر ۹۷رای 
مخالف در مجلــس نماینــدگان آمریکا که 
جمهوریخواهان با فاصله اندکی اکثریت آن را 
ماه جاری به دست گرفتند، تصویب شد. همه 

رای های منفی از سوی دموکراتها داده شد. مسئله صادرات نفت آمریکا به چین 
سال گذشته که جو بایدن، رئیس جمهور دموکرات آمریکا، فروش ۱۸۰ میلیون 
بشکه نفت از ذخایر نفت استراتژیک با هدف کنترل قیمت نفت را اعلام کرد، به 

موضوع وحدت بخش میان جمهوریخواهان تبدیل شد.
تا اکتبر سال میلادی گذشته، شرکتهای نفتی آمریکا حدود ۶۷ میلیون بشکه 
نفت به چین صادر کردند. اما در کل سال ۲۰۲۰ که دونالد ترامپ جمهوریخواه، 
رئیس جمهور وقت آمریکا بود، این کشور ۱۷۶ میلیون بشکه نفت به چین صادر 

کرده بود.
کتی مک موریس راجرز، نماینده جمهوریخواه از ایالت واشنگتن گفت: ما نباید 

کلید آینده انرژی خودمان را به حزب کمونیست 
چین تقدیــم کنیم. دولت بایــدن ذخایر نفت 

استراتژیک ما را هدر داده است.
بنجامین ســالزبری، تحلیلگر شرکت هایت 
کپیتــال مارکت در این بــاره گفت: این قانون 
یکــی از چندین لایحه پیام رســانی بوده که 
جمهوریخواهان به دنبال تصویب آن در اوایل 
ســال جاری هستند تا اختلافات بین دو حزب 
سیاسی را بارز کنند اما تبدیل این لایحه به قانون 
مستلزم مصالحه های دشواری با سنا است که 

تحت کنترل دموکراتها قرار دارد.
دولت بایدن برنامه ای برای فروش بیشتر از ذخایر نفت استراتژیک اعلام نکرده 
است. با این حال، تحت قانونی که توسط کنگره در سال های پیش تصویب شده، 
ممکن است فروش نفت به مقدار اندک از این ذخایر در سال جاری صورت بگیرد.
نمایندگان مجلس آمریکا همچنین هفته جاری به ایجاد یک کمیته منتخب 
درباره چین رای دادند تا با نفوذ بین المللی روبه رشد پکن مقابله کند. کوین مک 
کارتی، رئیس مجلس نمایندگان آمریکا اظهار کرد: این کمیته به مسائلی مانند 
برگرداندن مشاغل از چین به آمریکا، تضمین مالکیت معنوی و بازگرداندن زنجیره 

تامین به کشور رسیدگی خواهد کرد.

 رکورد مصرف گاز 
به ۷۰۰ میلیون متر مکعب نزدیک شد

 تصویب لایحه ممنوعیت صادرات نفت
 از ذخایر استراتژیک آمریکا به چین   


